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Kovy:	Chyby	
jsou	příležitost

Co	bude,	až	na	Kutnohorsku	
skončí	Eduzměna?

aždý	čtvrtý	rodič	Kna	Kutnohorsku	

má	pocit,	že	ne-

má	možnost	se	do	dění	ve	

škole	zapojit.	Třetina	by	

si	to	přitom	velmi	přála,	

jak	plyne	z	průzkumu	

Eduzměny	mezi	1	300	

rodiči.	Některé	školy									

o	spolupráci	nestojí,	

jinde	si	máma	a	táta	

stoupají	i	za	katedru.				

Jak	vyplývá	z	řady	studií,	

účast	rodičů	je	pro	děti	

důležitá,	cítí	se	ve	škole	

lépe,	a	dosahují	pak	i	lep-

ších	studijních	výsledků.	

Aby se rodiče vıće zapojili do 

života školy, spolupracuje nadačnı ́

fond s Uniı ́rodičů. Společně pořáda-

jı ́ webináře, kavárny pro rodiče či 

workshopy. „Pozvání	by	mělo	přijít	

od	školy,	to	ona	je	v	pozici	odborníka	

na	vzdělávání,“ řıḱá Jana Neumaje-

rová z Unie rodičů. 

Dobrým začátkem, jak navá-

zat vztah se školou, je setkávánı ́spıš́ 

ve školnı ́zahradě než v budově ško-

ly. Využıt́ to lze i k jejıḿu rozvoji. 

„Nejprve	je	dobré	se	sladit,	co	od	no-

vé	zahrady	kdo	čeká.	Co	v	ní	mají	děti	

zažívat,“ řıḱá S� árka Mrňáková, koor-

dinátorka rozvoje školnıćh zahrad  

v Eduzměně. „Někdo	přispěje	 zruč-

ností,	 jiný	 �inančně	 či	 materiálem,“ 

dodává Mrňáková.

Přes školnı́ zahradu nově 

zkoušı ́zapojit rodiče napřıḱlad MS�  

Zbraslavice, společně v nı ́vybudo-

vali vodnı ́dráhu. ZS�  Suchdol pořádá 

turistické pochody a vloni pozvala 

rodiče na večeři do školnı ́ jıd́elny. 

Chtěla tak vyřešit jejich stıž́nosti na 

kvalitu jıd́la, došlo ale i na jiná té-

mata.  

Otevřıt́ rodičům lze i pořádánı ́

kroužků, jak teď zkoušı ́ZS�  Cıŕkvice. 
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Rodiče	školou	(ne)povinní.	Jak	se	zapojit?

s	pilotním	projektem	Edu-

změna	jsme	na	Kutnohorsko	

přišli	před	třemi	lety,	ledacos	

máme	za	sebou	a	mnohé	před	

námi.	Protože	průběžně	zjiš-

ťujeme	vaši	zpětnou	vazbu	

na	naši	práci,	víme,	že	zaznívá	

řada	otázek.	Co	přesně	vlastně	

na	Kutnohorsku	děláme?	Co	

se	stane,	až	pilotní	projekt	

skončí?	Kdo	naše	aktivity	pla-

tí	a	co	z	těchto	peněz	�inancu-

jeme?	Jaké	máme	výsledky?	

Právě	na	to	bychom	vám	rádi	

odpověděli.

Cıŕkevnı ́mateřská škola sv. Jakuba 

zase s rodiči pravidelně snıd́á a stej-

ně jako třeba v lesnı ́ školce tu pomá-

hajı ́brigádami na zahradě.

Někde, napřı́klad na ZS�  Ka-

menná stezka či v Zábořı ́ nad La-

bem, přizvou rodiče i do výuky. 

Lenka Kratochvıĺová ze ZS�  Uhlıř́ské 

Janovice to letos zkusila v rámci 

projektu R� ešıḿe společnou výzvu. 

Jejı ́ čtvrťáci tak vyrazili na exkurzi 

na učiliště a do mıśtnıćh �irem, vy-

robili si i vyvýšené záhony, učili se 

řecké tance či spolu s rodiči jeli na 

kolo. „Když	se	teď	rodičům	ozvu	s	ně-

čím	nemilým,	mají	se	mnou	přímou	

zkušenost,	víc	mi	věří,	že	to	s	dětmi	

myslím	dobře,“ řıḱá Kratochvıĺová.

A když škola spolupráci nena-

bıd́ne? Oslovit lze rodičovský spo-

lek nebo školskou radu. „Nebo	dát	

dohromady	pár	rodičů	a	nabídnout	

škole	pomoc,“ radı ́Neumajerová. 

Eduzměna rodičům nově na-

bıźı ́také komunitnı ́minigranty, kte-

ré mohou jejich aktivity spojené se 

školou �inančně podpořit.

ředitel Eduzměny 

Kutnohorsko 

a Centra podpory 

vzdělávánı́

Ondřej	Matějka	

Zajímavé	čtení	vám	přeje,

Pokud	byste	se	rádi	zapojili	

či	dozvěděli	víc,	ozvěte	se	

nám,	prosím.	Změna	vzdělá-

vání	je	společná	věc.

Vážení	

čtenáři,

Naše	děti	už	se	lidí	
na	vozíku	nebojí

Zahradou školky MS�  Radva-

nice se hemžı ́asi třicet dětı.́ Kopajı ́

dıŕy pro keře, sázı ́semıńka, hrajı ́na 

babu. Některé děti však měřı ́metr   

a jiné skoro dva. Zahradu si dnes se 

„školkáčky“ užıv́ajı ́i žáci ze speciál-

nı ́základnı ́školy z Uhlıř́ských Jano-

vic.

Nestandardnı ́pohyb či řeč ně-

kterých většıćh dětı ́tu nikdo neřešı ́

a staršı ́ pomocnıći zas ani nemrk-

nou, když je ti mladšı ́omylem třeba 

bouchnou lopatou. Jsou na sebe 

zvyklı,́ školy dlouho spolupracujı.́

Na dobré vztahy školka letos 

navázala a rozhodla se spolupráci 

dıḱy minigrantu od Eduzměny ještě 

vıć prohloubit. S�kolkové děti vyjely 

na návštěvu do Janovic a na exkurzi 

do Včelıh́o domu a dnes celý projekt 

vrcholı ́právě společným sázenıḿ.

Janovická vedoucı́ učitelka 

Eva Nešporová si pochvaluje, že toto 

je ta „pravá inkluze“. „Naše	 děti	 si	

často	nesou	stigma,	že	jsou	ti	slabší,	ti	

horší.	Když	tady	prožijí,	že	dokážou	

někomu	pomoci,	zvedá	jim	to	sebevě-

domí.“

O přıńosu pro „jejı“́ děti nepo-

chybuje ani ředitelka školky Petra 

Novotná. „Malé	děti	často	lidi	s	posti-

žením	vůbec	neznají.	Když	pak	něko-

ho	potkají,	pláčou,	bojí	se,“	řıḱá. „Na-

še	děti,	které	znají	děti	z	Janovic,	to	

takhle	nemají.“

V rámci minigrantu školy čer-

paly podporu nadačnıh́o fondu ve 

výši 17 200 Kč, které pomohly pro-

vázat učivo s reálným životem a pro-

pojit děti různého věku a druhu 

škol.

Často	prostě	jen	
pokládám	otázky
říká	průvodkyně	Eduzměny	
Eliška	Pácaltová

Co	 tě	v	uplynulém	školním	roce	

ve	školách	potěšilo?

Mnohem vıć jsme prohloubili vzta-

hy a já jsem se mohla dostat tam, 

kam se mi před rokem ani nesnilo. 

R� editelé mě pouštěli dál do školy,     

s mnohem většı ́důvěrou.

Jak	si	to	„dál	do	školy“	představit?

R� ešıḿ konkrétnı ́ potřeby s učiteli, 

hledám aktivnı ́podporu pro ty začı-́

najıćı.́ Nebo jsem se dostala ke vzdě-

lávánı ́učitelů. 

Jsi	 schopnější	 nabízet	 věci	 na	

míru,	když	pedagogy	lépe	znáš?

Přesně tak. Někde už vı́m, že na 

některé věci, jako je rozvojový plán 

školy, ještě ten správný čas nenı́, 

protože řešı́ elementárnı́ záleži-

tosti. Tıḿ, že jsem s nimi v  realitě, 

tak vidıḿ: jé, teď bude vlastně fakt 

skvělé, když ředitelka bude vıć vnı-́

mat své kompetence a my jı ́pomů-

žeme upevnit se ve své roli.

Jak	takové	ukazování	kompeten-

cí	reálně	probíhá?

Třeba navážu na informaci „vždy-

cky jsme dělali pasovánı ́ předško-

láků“. Ptám se: co kdybychom se 

zeptali těch deváťáků, co jim vlastně 

chtějı ́předat? C�asto prostě jen po-

kládám otázky. A pak z toho vznikne 

třeba to, že spolu strávı ́celé dopo-

ledne, deváťáci pro předškoláky 

připravı́ různé hry a pak nacvičı ́       

i šerpovánı,́ což už je vlastně jen ta-

ková třešnička na dortu. 

Nezkrácenou	

verzi	rozhovoru	

si	můžete	přečíst	

ZDE:

Josef	Salák:	Dejme	dětem	
víc	důvěry	a	odpovědnosti

Změňme společně, jak u nás učíme



vıće ZDE:
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Změnila	jsem	pohled	
na	zlobení	dětí	 Často	kladené	otázky

	Nadačním	fondem	Eduzměna	je	učitelka	Lenka	SKratochvílová	z	Uhlířských	Janovic		v	přímém	

kontaktu	asi	dva	roky.	Za	tu	dobu	vyzkoušela	

řadu	programů.	Co	jí	spolupráce	s	Eduzměnou	při-

nesla	a	co	nejvíce	oceňuje?

Jak	 vnímáte	 spolupráci	 s	 Edu-

změnou?

Lektorky metodického centra, které 

navštěvuji, majı́ úžasné znalosti       

a umı ́je předat a nadchnout nás. Já 

úplně obdivuji, co majı́ za vědo-

mosti, jak teoretické, tak i propojenı ́

na praxi. Vždycky, když přijedu, zku-

sıḿ ve výuce něco nového, v meto-

dice,  v práci s pravidly třıd́y, v řeše-

nı ́kon�liktů. Prostě mě nakopávajı.́

Organizací,	které	se	snaží	nabízet	

nějaký	rozvoj	učitelům,	je	celá	řa-

da.	V	čem	je	podle	vás	Eduzměna	

jiná?

Pro mě je hlavnı,́ že nabıźı ́různé přı-́

ležitosti velmi blıźko mého bydliště. 

Dřıv́e jsem byla zvyklá jezdit do 

Prahy, Pardubic nebo Olomouce. Ta 

blıźkost zkrátka šetřı ́čas, takže mě 

vedenı ́pustı ́z výuky častěji. Také mi 

hodně vyhovuje, že tıḿ, že se na ak-

cıćh Eduzměny opakovaně potkává-

me s účastnıḱy z regionu, se může-

me s ostatnıḿi lépe poznat. 

Výhodou Eduzměny je i to, že za vět-

šinu programů nejen že neplatıḿe, 

ale v některých škola naopak může 

penıźe i zıśkat.

Jaké	 konkrétní	 dopady	 na	 sobě	

pozorujete?

Eduzměna mi napřı́klad změnila 

pohled na zlobenı́ dětı́. Vyrostla 

jsem v tom, že děti majı ́poslouchat 

a sedět v lavici, pracovat ve třıd́ě.     

A pak jsme vloni začali chodit ven    

v rámci programu R� ešıḿe společ-

nou výzvu a já jsem zjistila, že pros-

tě nemusı ́ sedět v lavici. Ba právě 

naopak. Venku děti učenı ́ vıć bavı,́ 

spıš́ každý najde něco, co ho naplnı.́ 

Když dokončı ́to, co majı,́ můžou se 

pak věnovat něčemu dalšıḿu, roz-

utéct se v přıŕodě, což je většinou 

motivuje k akci.

Co	vám	nejvíc	pomáhá	nacházet	

sílu	realizovat	změny	i	ve	chvíli,	

kdy	ne	celá	sborovna	sdílí	podob-

ný	pohled?

Hodně mi pomáhá moje kolegyně 

tady na škole Iva Michalová a někte-

ré dalšı ́ spřıźněné duše. A pak je 

skvělé kolegiálnı ́sdıĺenı.́ Já už jsem 

si delšı ́dobu řıḱala, že by to bylo po-

třeba, a asi i v důsledku těch růz-

ných seminářů, kterými v poslednı ́

době hodně procházıḿe, i metodic-

kých center, jsem vloni kolegům na-

vrhla: Neměli byste chuť se pravi-

delně potkávat, sdıĺet to, co děláme? 

Většinou se teď vıd́áme jednou za 

měsıć, bývá nás kolem deseti. 

Co	by	podle	vás	mohlo	rozvoj	vaší	

školy	ještě	dál	podpořit?

Kdyby se skutečně povedlo zavést 

pravidelné třı́dnické hodiny. Jako 

preventista vıḿ, jak je to důležité 

třeba k předcházenı ́šikany.

Nezkrácenou	

verzi	rozhovoru	

si	můžete	přečíst	

ZDE:

Co	dělá	Nadační	fond	Eduzměna?

Nadačnı ́fond (NF) Eduzměna je nezisková organizace, jejıḿž cıĺem je podpora systémových změn 

ve vzdělávánı ́dětı ́v C�R. V současné době má dva projekty. 

1)		 Systémová	změna	českého	školství.	Sem patřı ́pětiletý pilotnı ́projekt na Kutnohorsku 

a tzv. Pilot 2.0, tedy podpora čtyř dalšıćh regionů. V ORP Kutná Hora hledá cesty k rozvoji 

všech škol, při zapojenı ́učitelů, ředitelů, dětı,́ rodičů i zřizovatelů. 

2)	 Koordinace	dárců v oblasti vzdělávánı ́a integrace ukrajinských dětı.́ 

Kdo	aktivity	Eduzměny	platí	
a	co	se	z	těchto	peněz	�inancuje?

NF Eduzměna založily Abakus – nadačnı ́fond zakladatelů Avastu, Nadace C�eské spo-

řitelny, Nadace OSF a Nadace Lilie & Karla Janečkových. Dnes ho podporujı ́i dalšı ́klıč́ovı ́

dárci. Pro kutnohorský pilotnı ́projekt počıt́áme s investicı ́216 milionů korun. Vyna-

loženo již bylo 101 milionů, a to zejména na přıḿé aktivity na školách, na vzdělávánı ́

ředitelů a učitelů, na práci odborných partnerů či fungovánı ́týmu v Kutné Hoře a Praze.

Jaké	má	Eduzměna	na	Kutnohorsku	například	výsledky?

vıće ZDE:

Navázala spolupráci s 57 z 59 škol, v různé intenzitě.

Pomohla se vznikem a �inancovánıḿ týmů Duševnıh́o zdravı ́pro děti.

V reakci na žádosti učitelů nabıd́la „létajıćı ́logopedku“, pomohla domluvit působenı ́

nového logopeda na Kutnohorsku a založila metodické centrum logopedie.

Podpořila sdıĺenı ́a vzájemnou pomoc mezi školami i uvnitř škol. Eviduje spolupráci mezi 

28 školami. 

MS�  začaly otevıŕat své dveře kolegům z regionu v rámci tzv. rotujıćıćh návštěv. Navštěvujı ́

se vıće i učitelé ZS�  a SS� .

Usnadnila školám zvládnutı ́covidové i ukrajinské krize. 

V osmi mateřských školách pomohla vytvořit podnětnějšı ́prostředı ́v souladu s principy 

programu Začıt́ spolu. 

Podporuje desegregaci na školách, mj. jsme k nı ́přispěli       

na ZS�  Kamenná stezka. 

Založila Výbor partnerstvı,́ který pomáhá 

budovat kapacity v regionu, aby vzdělávánı ́

bylo lokálnı ́téma. U� častnı ́se ho i několik 

aktivnıćh zřizovatelů.

S�koly vıće než dřıv́ zvou rodiče k aktivnı ́

spolupráci mj. při úpravách zahrad, 

organizaci akcı ́nebo konzultaci stravová-

nı.́

V inspiraci programem R� ešıḿe společnou 

výzvu otevřela ZS�  Malešov projekt 300 dnı ́

radosti, otevřený úplně všem třıd́ám ve 

škole.

Je založen 
Nadační fond (NF) 
Eduzměna.  

ORP Kutnohorsko je vybráno 
pro pětiletý pilotní projekt 
testování modelu regionální 
podpory vzdělávání – Eduzměna 
Kutnohorsko. Zkouší se, co funguje. 
A to nejlepší se dále rozšíří.

NF reaguje na covid-19 a uzavírání škol. 35 školám 
pomáhá zajistit technologie pro distanční vzdělávání 
či metodickou podporu a 9 neziskovým organizacím 
přispívá na podporu doučování, integrační pobyty, 
vybavení studijní místnosti na ubytovně atd. Podpora 
pokračuje i v roce 2021. Celkem NF žákům poskytl 
156 počítačů a umožnil jim tak přístup ke vzdělávání. 

Online mapováním zjišťujeme skutečné potřeby 
mezi učiteli, vedením škol, dětmi a rodiči, sezna-
mujeme se i se zřizovateli. Pořádáme online 
setkání vedení škol. Vznikají první rozvojové plány. 
Kolem 300 rodičů se připojilo k 7 webinářům 
na aktuální vzdělávací témata. Otevírá se oborové 
fyzikální centrum Elixíru do škol. První zástupci 
z regionu se zapojují do pracovních skupin Eduzměny.

Na Kutnohorsku vznikly ve spolupráci 
s Eduzměnou dva mobilní multidisciplinární 
týmy Duševního zdraví pro děti, jejichž cílem 
je podpora psychického zdraví dětí a adoles-
centů a podpora škol při vzdělávání dětí 
s psychickými problémy, náročným chováním 
a speciálními vzdělávacími potřebami. 

2018 podzim 2021září 2021září 20212021duben 202120202020únor 2020

Vznikají metodická centra – setkání, 
kde se učitelé pod vedením lektora 
vzdělávají, potkávají se zde s pedagogy 
stejných předmětů nebo podobného 
zaměření a sdílí příklady dobré praxe. 

Do škol vstupuje 11 průvodců
– konzultantů, kteří školu na bázi 
dobrovolné spolupráce 
provází jejím rozvojem, 
fungují v roli mentora, 
ale i podporovatele.

Festival hravého 
učení EDUfest, 
pořádaný Eduzměnou, 
přiláká v Kutné Hoře 
kolem 700 lidí.

Spouští se program Řešíme 
společnou výzvu, jehož cílem 
je rozvíjet samostatné aktivity 
dětí. Dosud jím 
prošlo 33 tříd 
z 15 škol. 

Eduzměna Kutnohorsko – krok za krokem
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Proč	nám	to	neřekli	
na	vysoké	škole?	

„Stále	 hledáme	 způsoby,	 jak	

pomáhat	 studentům,	 aby	 převzali	

odpovědnost	 za	 své	 učení	 a	 praco-

vali	 na	 své	 osobní	 maximum,“ řıḱá 

Jiřı́ Kopecký, učitel na Gymnáziu 

Jiřıh́o Ortena v Kutné Hoře. Spolu se 

svojı ́ kolegynı,́ Václavou Kapitáno-

vou, se proto snažı ́ učit „formativ-

ně“. Tedy přıśtupem, jehož cıĺem je, 

aby děti neztratily chuť se učit, v ho-

dinách aktivně spolupracovaly, sna-

žily se zlepšovat a naučily se hodno-

tit, jaký pokrok dělajı.́ 

Všechno změnila kniha Dyla-

na Wiliama a Siobhán Leahy nazva-

ná Zavádění	 formativního	 hod-

nocení, kterou učitelé dostali v roce 

2016 k Vánocům od svého ředitele. 

„Hlavou	 mi	 při	 četbě	 stále	 běžela	

otázka:	 ‚Proč	 nám	 to	 neřekli	 už	 na	

vysoké	škole?‘	“	 vzpomıńá Kopecký. 

Zlomovou kapitolou pro něj 

byla část o pokládánı ́ otázek, res-

pektive vyvolávánı ́žáků, kteřı ́na ně 

odpovı.́ „Pochopil	 jsem,	 že	 způsob,	

jakým	 jsem	 to	 do	 té	 doby	 dělal,	 šel						

v	podstatě	proti	smyslu	toho,	proč	to	

dělám.	Nezřídka	jsem	si	třeba	i	odpo-

vídal	sám,“ řıḱá Jiřı ́Kopecký.

Publikace vede napřı́klad         

k zamyšlenı ́nad tıḿ, proč se žáci učı.́ 

C� i zda v hodinách skutečně všichni 

poslouchajı ́a pracujı ́– a nabıźı ́i ces-

ty, jak toho dosáhnout. Společně tak 

začali kutnohorštı ́ učitelé zkoušet 

doporučované metody jako „dřevě-

né špachtle“ či „semafor“. 

V závěru knihy autoři uvádějı,́ 

že nejlepšı ́způsob, jak rozvıj́et for-

mativnı ́hodnocenı,́ je založit vlastnı ́

komunitu podobně smýšlejı́cı́ch 

učitelů na škole. Kopeckého to oslo-

vilo a rozeslal všem kolegům e-mail. 

Oznámil jim, že se s Kapitánovou 

oba věnujı́ zaváděnı́ formativnı́ho 

přıśtupu a pozval je k setkánı.́ Od té 

doby se ve škole pravidelně co čtyři 

až šest týdnů scházı ́skupina učitelů.    

Bavı ́ se o formativnıḿ hodnocenı ́    

a o tom, jak zlepšit svou výuku. Z pů-

vodnıćh pěti členů je jich dnes de-

set.

Projektový	management?	
Zvládnou	ho	i	třeťáci

Postavit pec na chleba. Zorga-

nizovat výlet. Učit matematiku tro-

chu jinak či zlepšit si prostředı ́třıd́y 

relaxačnıḿ koutkem. Vymalovat tě-

locvičnu. Učit se vıć venku nebo k ta-

buli přizvat i rodiče. Za tři roky pro-

gramu R� ešı́me společnou výzvu 

ověřili žáci z Kutnohorska v praxi 

pestrou škálu nápadů.

Funguje to následovně: v prů-

běhu školnı́ho roku si společně         

s pedagogy vymyslı ́ vlastnı ́ výzvu, 

kterou následně řešı ́ a učı ́ se do-

mlouvat, analyzovat, plánovat, 

zkoušet různé cesty a vyhodnoco-

vat. Každý tým na to může využıt́ 

přıśpěvek Eduzměny až 6 000 Kč. 

Na konci roku projekt odprezentujı ́

i před týmy z dalšıćh škol.

Program vznikl na jaře 2021. 

„Cílem	je	podporovat	děti	v	tom,	aby	

byly	 samostatné	 a	 přebíraly	 za	 své	

jednání	nebo	pasivitu	odpovědnost,“ 

vysvětluje koordinátorka programu 

Pojď	to	změnit!	
Opravit a dostat do škol ky-

tary. Pozvat na workshop youtu-

bera Kovyho. Uspořádat oslavu 

17. listopadu. Nebo si zkusit pro-

pagaci nejen na Instagramu. To 

vše umožnila kutnohorským tee-

nagerům platforma Pojď to změ-

nit!

Dát prostor dětem a mla-

dým, aby zazněl jejich hlas, je jed-

nıḿ z cıĺů Eduzměny. Proto pro ně 

kromě programu R� ešıḿe společ-

nou výzvu a různých workshopů 

spustila zkraje roku 2023  plat-

formu Pojď to změnit!

Prvnı ́akcı,́ k jejıḿuž pořádá-

nı ́středoškoláky a žáky 8. a 9. třıd́ 

základnıćh škol přizvala, byla ak-

ce 30	pod	30	live!, tedy workshop 

s youtuberem Kovym a podnika-

telem s joji Václavem Kroutilem. 

Studenti se podıĺeli na tvorbě pro-

gramu, scénáře a akci moderovali. 

Zároveň ji propagovali na insta-

gramovém kanále Pojď to změnit, 

který dodnes spravujı.́

Stejné věkové kategorii jsou 

určeny i žákovské minigranty, te-

dy až desetitisıć ová podpora pro 

jejich projekty. „Snažíme	 se	 pro-

pojit	 aktivní	mladé	 lidi	 v	 regionu					

a	umožnit	jim	realizovat	projekty,	

které	 bezprostředně	 ovlivňují	 je-

jich	 okolí,	 podpořit	 jejich	 sebevě-

domí	i	zodpovědnost	a	nenechat	je	

v	 tom,	 takže	 seženeme	 i	mentory,	

kteří	mají	odbornost	podle	potře-

by,“ řıḱá Klára Kolmanová, koordi-

nátorka pro děti a mládež. 

V rámci nich napřıḱlad gym-

nazisté sehnali šest starých kytar, 

opravili je a nabıd́li je školám. Při-

dali i návod na obsluhu, akordy či 

odkazy na video tutoriály. „Zlepšili	

jsme	se	tak	v	organizačních	schop-

nostech,	v	komuni-

kaci	i	v	opravování	

kytar,“ řıḱá Tomáš 

Němeček. 

Klára Kolmanová. „Aby	 rozuměly	

jednotlivým	 fázím	 projektu	 nebo	

učení	a	dokázaly	re�lektovat	to,	co	se	

ve	třídě	právě	děje,“ dodává. 

V mnohém může jıt́ o školu      

i pro učitele. Zapojenı ́ pedagogové 

procházı ́workshopy, které  kromě 

konkrétnıćh metod nabıźı ́ i uvědo-

měnı,́ kde se jako učitelé na poli spo-

lupráce s dětmi nacházejı́. „Jestli							

s	žáky	konzultují,	nebo	už	na	ně	i	de-

legují	některé	záležitosti,“	upřesňuje 

Kolmanová. Nejvyššıḿ stupněm je, 

když děti projekt samy vedou, tvořı ́

ho. „Jsou	situace,	které	mohou	třeba	

ohrožovat	 zdraví	 a	 kde	 je	 autorita	

potřeba.	 Někdy	 jsme	 ale	 direktivní	

zbytečně.	Třeba	nás	k	tomu	vede	zvyk	

či	kultura	školy,	společnosti,“	dodává 

koordinátorka .

R� ešenı́m společné výzvy už 

prošlo 33 třıd́ z 15 škol. A letos ZS�  

Malešov inspiroval k vyhlášenı ́

vlastnı ́obdoby programu, pro celou 

školu, s �inančnı ́ podporou, kterou 

„Naše	setkávání	nás	posouvají,	

motivují,	dodávají	energii	a	odvahu	

to	 nevzdávat,“ dodává Kapitánová    

s tıḿ, že založit na své škole podob-

nou vzdělávacı́ komunitu učitelů 

doporučuje i ostatnı́m kantorům. 

Kolegiálnı ́ sdıĺenı ́ nynı ́ probıh́á na   

devıt́i školách na Kutnohorsku.

škola hradı ́„ze svého“. A k dispozici 

je nově i podrobná metodika k pro-

gramu i participaci dětı ́obecně. 

2023jaro 2023říjen 2022září 2022září 2022srpen 2022červen 2022jaro 2022leden 2022

Startují Minigranty pro Kutnohorsko, 
jejichž cílem je podpořit spolupráci 
škol a organizací, zlepšit vztahy 
na školách a prakticky zapojit žáky 
do procesu jejich učení. Dosud NF 
podpořil 48 projektů celkovou částkou 
1,5 milionu korun.

NF reaguje na válku na Ukrajině. 
Pořádá setkávání všech regionálních 
aktérů, kterých se vzdělávání 
ukrajinských dětí v regionu 
dotýká, ke sdílení zkušeností 
a řešení situace. 

Ve 4 školách probíhá projekt tandemové 
výuky s cílem ukázat, jak jinak lze ještě učit 
výchovy a podpořit komunitní roli školy. Jeho 
vrcholem jsou interaktivnější variace na klasické 
školní akademie ve Zbraslavicích, Malešově 
a Uhlířských Janovicích. Řada škol tento model 
přebírá i další rok.

Se stovkami zájemců o změny ve vzdělávání 
se Eduzměna opět setkává, tentokrát v parku 
zámku Kačina. Pořádá také svoji první letní 
školu na téma „individuální přístup k žákům 
ve výuce“. Na ni naváže v roce 2023 letní 
školou na téma „vztahy ve třídě“.

Eduzměna nabízí dlouhodobý 
intenzivní vzdělávací program 
pro učitele Otevíráme dveře 
kolegiální podpoře. Ten pokračuje 
i v roce 2023, kdy zároveň startuje 
i dlouhodobý program pro vedení 
škol, nazvaný Ředitelská klubovna.

V mateřských školách se rozvíjí téma 
podnětného prostředí a dochází k prvním 
přestavbám interiérů v duchu principů 
Začít spolu. Jen tento školní rok přestavbou 
projde díky Eduzměně 8 školek a další se 
odhodlávají. 

Začíná fungovat projektová 
kancelář, která poskytuje 
konzultační podporu v oblasti 
dotací školám na Kutnohorsku. 
Do konce roku 2023 školám 
pomůže zajistit více než 
16 milionů korun. 

Eduzměna se snaží vzít žáky 
a studenty ještě více do hry 
a v rámci programu Pojď to 
změnit! a žákovských mini-
grantů je motivuje k většímu 
zapojování se do dění v regionu. 

Know-how projektu Eduzměny 
Kutnohorsko se začíná předávat 
do 4 dalších regionů, konkrétně 
na Turnovsko, Šumpersko-Zábřežsko, 
Přešticko-Blovicko a Českobudějo-
vicko. Cílem je, aby model regionální 
podpory vzdělávání fungoval v roce 
2030 na 20 % území Česka. 
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Co	byste	si	přál(a),	aby	se	v	českých	školách	
nejvíce	změnilo? ANKETA

Ráda bych, aby se zlepšily vztahy 

mezi dětmi, využıv́aly se častěji pro-

gramy, které by eliminovaly šikanu  

a podporovaly fungovánı ́kolektivu. 

Ocenila bych, kdyby se historie učila skrze 

přıb́ěhy, ideálně skrze přıb́ěhy lokálnı,́ aby 

byla dětem bližšı́, a děti si tak vytvořily 

vztah k mıśtům, kde žijı.́  

Kdyby se učitelé méně zaměřovali na výkon, 

úkoly a soutěženı ́a snažili se v dětech ze-

jména vybudovat kladný vztah ke škole, 

učenı ́a důvěru v sebe sama a svoje schop-

nosti.

Nejvıće bych si přál, aby se změnil 

pohled na pohyb jako důležitý ná-

stroj pro rozvoj člověka. Pomohlo by 

navýšenı ́hodin pohybu a propojenı ́s jinými 

předměty. Třeba matematika se výborně 

propojuje s tělocvikem jako ukázka praxe.

Také bych byl rád, kdyby se kladl většı ́důraz 

na osobnı ́odpovědnost dětı,́ aby se učitelé 

nemuseli tak bát, že jsou „jednou nohou       

v kriminále“. Děti by třeba mohly klidně lézt 

na žebřiny a houpat se na nich i bez dozoru. 

Chtěl bych opustit představu, že je 

potřeba neustálého srovnávánı.́ Kte-

ré dıt́ě je lepšı,́ která škola je lepšı.́ 

Každá ze škol je v něčem odlišná, něčıḿ vý-

jimečná. To stejné platı ́u dětı.́ Pokud omezı-́

me srovnávánı́, podpořı́me tı́m rozmani-

tost, kreativitu a talent. 

Chci bezpečné a přátelské školy připravené 

na všechny děti. Poznávánı ́ve snaze o do-

saženı ́maxima potenciálu každého.

Přál bych si, aby se nejvıć změnilo to, 

že by školy vedly žáky daleko vıće     

k přebı́ránı́ vlastnı́ odpovědnosti. 

Vıḿ, že se to velmi těžce dělá, ale reaguji tıḿ 

na celospolečenský problém dnešnı ́ doby.   

V dnešnı ́době svobody mnohým nenı ́jasné, 

že svoboda zároveň znamená zodpověd-

nost a že nemůžu mıt́ svobodu bez zodpo-

vědnosti. Lidem se často lıb́ı ́ svoboda, ale 

zodpovědnost často už přebı́rat nechtějı ́     

a myslıḿ  si, že se změnou je potřeba začıt́ už 

ve školách.

Lada	Bartošová,	

podnikatelka, 

čokoláda Lidka a muzeum 

čokolády

Josef	Salák,	

trenér házené 

a lektor programu 

Trenéři do škol

Lukáš	Seifert,	

starosta Kutné Hory

Martin	Záklasník,	

CEO a zakladatel 

Singularity leadership 

institute - Sinlei

Kutnohorsko	má	i	hledá	
pedagogické	lídry

Zkuste si představit, že dosta-

nete možnost si desetkrát za rok 

odskočit na jeden den z práce a vě-

novat se svému rozvoji. Růst jako 

člověk i ve své profesi, poznat se 

hlouběji s podobně naladěnými ko-

legy z jiných působišť a nechat se 

hýčkat péčı ́profesionálnıćh lektorů. 

Zkoušet si nové znalosti v praxi. Do-

volit si i chybovat.  

To vše nabıźı ́učitelům z Kut-

nohorska program Otevıŕáme dveře 

kolegiálnı ́ podpoře aneb Hledáme 

pedagogy-lıd́ry, který právě odstar-

toval svůj druhý ročnıḱ.

Během osmdesáti hodin spo-

lečného studia se účastnıći věnujı ́

formativnıḿu přıśtupu, mentorin-

gu či rozvoji vzájemné podpory 

mezi kolegy. Majı ́dostatek prostoru 

pro sdı́lenı́ osvědčených postupů     

z praxe i řešenı ́aktuálnıćh trablů.

K dispozici má navı́c každý      

z nich svého mentora a právě tuto 

podporu si mnozı ́ pochvalujı.́ „Při-

šel	za	mnou	pětkrát	do	výuky,	hodi-

nu	jsme	spolu	re�lektovali.	Cítím,	že	

jsem	 se	 hodně	 posunula	 v	 konkrét-

ních	metodách	 i	 v	 celkovém	postoji	

ke	vzdělání,“ řıḱá napřıḱlad učitelka 

Anita ze Střednı ́průmyslové školy.

Spokojená je i jejı́ kolegyně  

Tereza ze ZS�  Malešov, která učı ́přı-́

rodopis a chemii a je na své škole na 

tyto předměty sama. „Seznámila	

jsem	se	tu	s	kolegyní,	která	má	na	sta-

rosti	stejné	předměty,	 jednu	hodinu	

jsme	tu	i	připravily	společně,“ chválı ́

si a dodává, že tak dlouhý kurz od 

vysoké školy prožila poprvé.

„Od	ostatních	programů	nabí-

zených	Nadačním	 fondem	Eduzmě-

na	se	liší	především	svojí	dlouhodo-

bostí,“ vysvětluje Iva Vopěnková, 

která ve fondu koordinuje aktivity 

pro učitele. Kdo má zájem spı́še        

o jednorázové vzdělávacı ́ akce, to-

mu koordinátorka doporučuje na-

přıḱlad metodická centra. 

V zářı ́2023 zároveň Eduzmě-

na spustila nový dlouhodobý vzdě-

lávacı́ program pro vedenı́ škol, 

nazvaný R� editelská klubovna.

Potřebujete pomoc pro své dítě nebo žáka? Kontakt najdete na dusevnizdraviprode�.cz.

Centrum 

podpory 

vzdělávání 

KUTNOHORSKO 

Zakládáme Centrum podpory vzdělávání pro Kutnohorsko, které 

poskytuje systema�ckou podporu vzdělávání v regionu, zejména 

školám, ale i všem dalším aktérům, kteří mají vliv na vzdělávání.

Zakládající partneři organizace Centra podpory vzdělávání v tuto chvíli 

jsou Nadační fond Eduzměna a MAS Lípa pro venkov jako nositel pro-

jektu MAP Kutnohorsko. V blízké budoucnos� plánujeme přizvat i další 

místní partnery a CPV založit jako samostatnou organizaci.

Dosáhnout kvalita�vních změn to�ž vyžaduje dlouhodobou práci, za-

pojení všech, kterých se vzdělávání dě� týká, ale i ak�vitu ze strany 

samotného regionu.

Centrum postupně vyrůstá z pě�letého pilotního projektu Eduzměna 

Kutnohorsko v úzké spolupráci s MAP Kutnohorsko. Cílem je zachovat 

kon�nuitu podpory škol, rodičů, dě� a zřizovatelů, včetně jejich napo-

jení na partnery v sociální oblas� a další organizace.

Dva mobilní týmy pečující o duševní zdraví dě� a mládeže 

působí na Kutnohorsku od dubna 2021. Mul�disciplinární tým 

odborníků prak�cky pomáhá a také v rámci svého pilotního 

období nastavil odborné standardy své práce, aby mohl být 

šířen jako model dál. Protože přínos týmů byl v praxi ověřen, 

od července 2023 týmy pokračují v činnos� za finanční podpory 

Eduzměny a společně hledáme systémový způsob financování.

Do listopadu 2023 na Kutnohorsku pracovaly týmy:

Data jsou ke 4. 11. 2023

  dětmi a adolescenty a se rodiči. 171se 5 904181 Celkový počet intervencí byl:
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